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प्रदेश सभा 
गण्डकी प्रदेश 

नवौं अधिवेशन 

(तेस्रो बैठक) 

धिधत २०७८/१२/०७ गते, सोिवार, ददनको १.०० बजे 

प्रदेश सभाको नवौ अधिवेशनको तेश्रो बैठक िाननीय सभािखु नेत्रनाथ अधिकारीको 
अध्यक्षतािा ददनको १.१४ बजे प्रारम्भ भयो।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु, आजको बैठकको कारवाही प्रारम्भ हनु्छ। 

िाननीय सदस्यहरु,  सववप्रथि, शनु्य सिय प्रारम्भ हनु्छ । शनु्य सियिा बोल्न चाहनहुनु े
िाननीय सदस्यहरुको लाधग १ धिनटेको सिय धनिावरण गरेको छु । धनिावररत सिय धभत्र 
िाननीय सदस्यहरुले आ-आफ्नो भनाइ राख् नहुनु अनरुोि गदवछु । 

सववप्रथि, िाननीय सदस्य श्री आशा कोइराला तनहुुँ। 

िाननीय आशा कोइराला 

िाननीय सभािखु िहोदय, िेरै पहहलादेखख िैले ध्यानाकर्वण गराउुँदै आएको हवर्य हो। पथृ्वी 
राजिागवको दलेुगौडा कोते्र खण्ड, अखस्त िखु्यिन्त्रीज्यूको हवशेर् सम्बोिनिा पधन िैले सनुेँ। 
पोखराको पथृ्वीचोकबाट सडक धबस्तार गनवको लाधग अनरुोि गररएको कुरा। ि के आग्रह 
गनव चाहन्छु भन ेपटक पटक प्रदेश सभािा िैले यो कुरा राख्दै गरेँ  तर अहहले सम्ि पधन 
ध्यानाकर्वण भएन। हनु त यो सडक हवभागको काि हो। संघ सरकारको काि हो तैपधन 
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प्रदेश सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्वण होस।् त्यो बाटो अत्यन्त जीणव छ। ििवत गनवको लाधग 
सम्बखन्ित धनकायिा प्रदेश सरकारले गम्भीर रुपिा ध्यानआकर्वण गराओस ्िन्यबाद। 

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्य श्री हवकास लम्साल पववत।  

िाननीय हवकास लम्साल 

िाननीय सभािखु िहोदय, पववत खजल्लाको फलेवास नगरपाधलका वडा नं -३ नहुारा भने्न 
ठाउुँिा खघधिरे बहिुखुी कृहर् तथा पशपुन्छी फिविा ठूलो संख्यािा कुखरुाहरु, लेयसव कुखरुाहरु 
अन्डा पाने बेलािा अन्डा फहकव एर कुखरुाहरु िरेका छन।् एउटा हकसानको ठूलो क्षधत 
भएको छ। यो एउटा अनौठो रोग चाहह त्यहाुँ देखखएको छ। यसलाई तरुुन्तै ि िाननीय 
सभािखु िाफव त ्सम्बखन्ित िन्त्रालयको ध्यान आकर्वण गराउन चाहन्छु। धछटो भन्दा धछटो 
एउटा प्राहवधिक टोली त्यहाुँ पठाएर त्यो के कारणले त्यस्तो भएको छ  र त्यसको तरुुन्त 
अनगुिन गरेर सम्बखन्ित हकसानले क्षधतपूधतव प्राप्त गनव सकोस।् एउटा व्यवसायी अहहले यस्तो 
आधथवक िन्दी आएको बेलािा ऋण गरेर गरेको एउटा व्यवसाय तहसनहस भएको छ। 
अहहले पन्र लाख भन्दा बढी क्षधत भएको भनेर हकसान हार गहुार गदै खजल्ला पश ुसेवा 
कायावलयिा यहाुँ ल्याविा ल्याएर कुखरुाको परीक्षण गरेर हहुँड्नभुएको छ। उहाुँले गहुार 
पाउनभुएको छैन। ि गम्भीर रुपिा सभािखु िाफव त ्सम्बखन्ित िन्त्रालयको ध्यान आकर्वण 
गराउन चाहन्छु। धछटो भन्दा धछटो त्यो हकसानले िकावबाट िकु्त होस ्र त्यो चाहह के रोग 
हो त्यो पत्ता लागेर अरु हकसानले त्यो िारिा पनव नपरोस ्ि यही कुरा िाग गनव चाहन्छु 
िन्यबाद।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्य श्री हवनोद के.सी. । 
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िाननीय हवनोद के.सी. 

िाननीय सभािखु िहोदय, िैले यो सदनिा सम्िाधनत सदनिा िेरै चोहट यो हवर्य उठाएको 
छु। आज पधन बाध्य भएर यो हवर्य उठाउुँदैछु। २०७५ को जो यो प्रदेश सरकारको 
कायवक्रििा म्याग्दीको बेनी नगरपाधलका वडा नं. ४ िा आुँखेबगर जो पलु भनेर पहहलो 
सरकारले २०७५ को बजेट हवधनयोखजत गरेको चाहह धथयो। दोश्रो वर्विा फेरर हवधनयोजन 
गर् यो ५० लाख ७५ लाख गरी दईु दईु चोहट बजेट हवधनयोजन गर् यो र ३ वर्व हुुँदा पधन 
त्यो बजेट कहाुँ गयो र त्यो ठाउुँिा एउटा पलुको लाधग न धडहपआर बनेको छ न सम्बखन्ित 
धनयायले जवाफ ददन सक्छ न सम्बखन्ित कायावलयले जवाफ ददन सक्छ जसको लाधग 
सम्बखन्ित िन्त्रालयको ध्यानाकर्वण गराएुँ। त्यो खालको त्यो बजेट कहाुँ गयो र हकन यो 
काि अगाधड बढ्न सकेन त्यसका लाधग उखचत सम्बोिन होस,् िन्यबाद।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु, शून्य सियिा बोल्न ेिाननीय सदस्यहरुको क्रि यही सिाप्त हनु्छ । 

िाननीय सदस्यहरु,  अब धबशेर् सिय प्रारम्भ हनु्छ। धनिावररत सिय धभत्र िाननीय 
सदस्यहरुले आ-आफ्नो स्थानबाट आफ्नो भनाइ राख् न अनरुोि गदवछु । 

  सववप्रथि, िाननीय सदस्य श्री नरदेवी पनु, सिय ७ धिनेट । 

िाननीय नरदेवी पनु 

िाननीय सभािखुज्यू, यो सरकार बनेको ८ िहहना पूरा भइ ९ िहहनािा लागेको छ। यसले 
गरेका कािहरुको सवालिा आफ्ना हवचार राखी सरकारको ध्यानाकर्वण गनव चाहन्छु। 
म्याग्दी खजल्ला अस्पताल सम्बन्ििााः म्याग्दी अस्पतालिा एक्सरे िेधसन र एक्सरे हप्रन्टर 
चट्याङ्गले ध्वस्त बनाएको कररव ४ िहहना पधुगसकेको छ। एक्सरे िेधसन र एक्सरे हप्रन्टर 
खररद गनव बजेटको व्यवस्था गनव अस्पतालबाट पटक पटक प्रदेश सरकार स्वास्थ्य तथा 
जनसंख्या िन्त्रालयिा पत्राचार गररएको छ तर ती सािग्री खररद गनवको लाधग बजेटको 
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तरुुन्त व्यवस्था गनुवको साटो प्रदेश सरकार स्वास्थ्य तथा जनसंख्या िन्त्रालय चीर धनन्रािा 
िस्त धनदाइरहेको छ र यसलाई परैु ववेास्ता गरेको छ। यी सािग्रीहरुको अभाविा 
अस्पतालिा स्वास्थ्य सेवा ददन नसहकन ेकुरा सववहवददतै होला। अखघल्लो अस्पताल व्यवस्थापन 
सधिधतको अवधि सहकएको र पधछल्लो अस्पताल व्यवस्थापन सधिधत गठन भइनसकेको 
अवस्थािा अस्पतालले यी सािग्री खररद गनव नसक्ने भएकोले म्याग्दी खजल्ला अस्पतालबाट 
सेवा धलने आि सववसािारण नागररकहरु अप्ठ्यारोिा परेका छन।् हाल नयाुँ सधिधत बनपेधछ 
िातै्र  सािग्री खररदको धनखम्त प्रकृया अखघ बढेको जानकारी प्राप्त भएको छ। हाल अस्पतालिा 
डाक्टरहरुको संख्या जम्िा ४ जना रहेको जानकारी छ। ४ जना िातै्र डाक्टरले एउटा 
खजल्ला अस्पतालिा जनताहरुलाई आवश्यक परेको बेला कसरी स्वास्थ्य सेवा प्रवाह गनव 
सक्लान?् सरकार, ि यहाुँहरुसुँग प्रश्न गनव चाहन्छु। अस्पतालिा सेवा हवस्तार गने गरी 
हवखशहिकृत सेवा ददनपुने हो तर अखघल्लो सरकारले सरुु गरेका सेवाहरु बजेट र जनशखक्तको 
अभाविा अस्पतालको सेवा अवरुद्ध भएको छ त्यसैले सभािखुज्यू िाफव त ्प्रदेश सरकार र 
सम्बखन्ित िन्त्रालयलाई तरुुन्तै बजेट र जनशखक्तको व्यवस्था गनव जोडदार िाग गदवछु।  

जनशखक्त व्यवस्थापन सम्बन्ििााः सभािखुज्यू, कोरोनाको िहािारीिा अखघल्लो सरकारले 
४४४ जना स्वास्थ्य जनशखक्तलाई धनयखुक्त गरेको धथयो। जनशखक्त धनयखुक्त गदाव राजनैधतक 
हवचार भन्दा पधन दक्षताको आिारिा छनौट गरेिा िात्र जनताहरुले राम्रो स्वास्थ्य सेवा प्राप्त 
गनव सक्छन ्। यही िान्यता अनसुार हािीले जनशखक्त धनयखुक्त गरेका धथयौँ तर हालको 
सरकारले अखघल्लो सरकारले धनयखुक्त गरेको जनशखक्तलाई एिालेको नजरले हेर् यो र धनयखुक्त 
बदर गर् यो। हािीले धनयखुक्त गरेका जनशखक्त कुन कुन पाटीिा आस्था राख्न ेहनु ्त्यसको 
सवेक्षण गनव चनुौती ददन्छु। यो सरकारले फेरर स्वास्थ्य जनशखक्तको धनखम्त सूचना गरी 
छनौट गर् यो र नािावली पधन प्रकाशन गर् यो तर भागबन्डा नपगेुको हुुँदा धनयखुक्त केही 
सियका लाधग थाती रह् यो र पधछ बाध्य भएर धनयखुक्त ददयो। यो सरकारको लाधग लाजिदो 
हवर्य हो हक होइन ? त्यसैले सभािखुज्यू िाफव त ् प्रदेश सरकारबाट सञ्चाधलत १२ वटा 
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अस्पतालहरुिा  तरुुन्त दक्ष जनशखक्त र आवश्यक स्वास्थ्य सािग्रीको व्यवस्था गरी आिारभतू 
स्वास्थ्य सेवा िात्र नभई सिन उपचार कक्ष  सञ्चालन गनव सरकार सिक्ष िाग गदवछु।  

जोखखि भत्ता सम्बन्ििााः अखघल्लो सरकारले कोरोनाको िहािारीिा खहटएका स्वास्थ्यकिी, 
सरुक्षाकिी, एम्बलेुन्स चालक, नसवहरु, प्रयोगशालाकिीहरुलाई जोखखि भत्ताको व्यवस्था 
गरेको धथयो तर हालको सरकार गठन भएपधछ जोखखि भत्ता नपाएको जानकारी छ। 
कोरोनाको िहािारीिा जीवनलाई हत्केलािा राखेर  कोरोनाको धबरािीहरुलाई उपचारिा 
संलग्नहरुलाई कोरोनाको धबरािीको उपचार गदावको बखत सम्ि जोखखि भत्ताको तरुुन्तै 
व्यवस्था गनव सम्बखन्ित धनकायसुँग िाग गदवछु। सरकारको योजना अनसुार काि गरी 
पररणाि ददन े स्वास्थ्यकिीहरुको तलब पधन २/३ िहहनादेखख रोहकएको जानकारी छ। 
आफ्ना काि गने सरकारको किवचारीको तलब सियिा ददन नसक्न ेसरकारले जनताको 
सेवािा कधत जटेुको होला सहजै अनिुान लगाउन सहकन्छ त्यसैले रोहकएको तलब तरुुन्त 
धनकासा पठाउन सम्बखन्ित धनकायको ध्यानाकर्वण गदवछु।  

गण्डकी प्रदेश सरकारबाट प्रदान गररन ेपरुस्कार गण्डकी प्रदेश सरकारले फागनु ४ लाई 
स्थापना ददवस िनाउन ेप्रचलन अनसुार यस पटक पधन स्थापना ददवस िनाउने काि भएको 
छ तर देशिा कैयौँ हाम्रा राष्ट्रसेवक किवचारीहरुलाई छनौट गरेर राम्रो काि गने किवचारीलाई 
परुस्कार ददन ेप्रचलन पधन छ तर यस पटक कोरोनाको िहािारीिा फ्रन्ट लाइनिा अहोरात्र 
खटेर धबरािीको सेवा गने नसवहरु परुस्कृत हनु सरकारको नजरबाट ओझेलिा परेका छन।् 
शायद कािको राम्रो िूल्याङ्कन भएको भए देशिा कोरोना िहािारीको बेलािा पधन कतै आशा 
र गनुासा नगररकन धबरािीको सेवािा संलग्न नसवहरु चाकडी गनविा किजोर भए हक 
सरकारको नजरिा उनीहरुलाई परुस्कृत गनव आवश्यक ठाधनएन । त्यसैले दवैु हवकल्प हनु 
सक्छन,् त्यसैले साुँचो अथविा आफ्नो किवके्षत्रिा खट्न ेनसवहरुलाई छुटाउनै नहनु े धथयो। 
उनीहरुलाई सम्बोिन गनव प्रदेश सरकारको ध्यानाकर्वण गनव चाहन्छु। आि नागररकहरुले 
राम्रो स्वास्थ्य सेवा प्राप्त गनव स्वास्थ्य सािग्री भएर िात्र पगु्दैन, राम्रो भवन िात्र भएर पगु्दैन 
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उत्साहहत जनशखक्त इच्छाशखक्त भएको हािीसुँग जनशखक्त हनु जरुरी छ त्यसैले हाम्रो 
जनशखक्तलाई उत्साहहत बनाउनको धनखम्त सरकारको ध्यान आकृि गनव चाहन्छु। तपाईहरुले 
देख्नभुएको छ म्याग्दी खजल्ला अस्पतालको नाटक िञ्चन तपाईहरुले हेनुवभएको छ। यो 
सरकारले यदद डाक्टरले काि गरेको होइन भने डाक्टरलाई कारवाही गनव पर् यो। यदद 
डाक्टरले काि गदाव गदै त्यहाुँ त्यस्ता खालका घटनाहरु घटेको हो भन ेघटना घटाउन ेिाधथ 
सरकारले अहवलम्ब कारवाहीको दायरािा ल्याउन जरुरी छ तर आज यो सरकार नतिस्तक 
भएर हहुँधडरहेको कुरा ि यहाुँ राख्न चाहन्छु। गण्डकी हवश्वहवद्यालय प्रदेशकै गौरवको खशक्षण 
अस्पताल सञ्चालन गने गरी यसलाई प्रकृया अगाधड बढाउनपुने धथयो तर प्रदेश सरकार यस 
कुरािा हकन हढलाससु्ती भइरहेको छ त्यसैले यसिा ि दखुी छु। यस सन्दभविा सम्बखन्ित 
धनकायको यसलाई धछटो गनवको धनखम्त यो प्रकृयालाई धछटो अगाधड बढाउनको धनखम्त ि 
प्रदेश सरकार सिक्ष िाननीय सभािखु िाफव त ्ध्यानाकर्वण गराउन चाहन्छु, िन्यबाद।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु, धबशेर् सियिा बोल्न ेिाननीय सदस्यहरुको क्रि यहहं सिाप्ठ् त हनु्छ। 

िाननीय सदस्यहरु, अब ि, िाननीय उजाव जलस्रोत तथा खानपेानी िन्त्री श्री हररशरण 
आचायवलाई æगण्डकी प्रदेशको धसंचाई सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनकेो हविेयकÆ  सम्िाधनत 
सभा सिक्ष प्रस्ततु गनव अनिुधत ददन्छु । 

िाननीय हररशरण आचायव 

िाननीय सभािखुज्यू, िाननीय सभािखुज्य"को अनिुधतले जलश्रोतको ददगो उपयोगबाट धसंचाई 

योग्य जधिनिा बरै्भरर भरपदो, पहुुँचयोग्य र जनसहभाधगतािलुक धसंचाइ सहुविाको हवकास 

र हवस्तार गदै कृहर् उत्पादन र उत्पादकत्व वहृद्ध गनव एवि ्धसंचाइ प्रणालीको धनिावण, ििवत-

सम्भार, सञ् चालन र व्यवस्थापन गनव तथा जल उत्पन्न प्रकोप व्यवस्थापन गनव वाञ् छनीय 
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भएकोले æगण्डकी प्रदेशको धसंचाइ सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको हविेयक, २०७८Æ 

नेपालको संधबिानको िारा १९८ को उपिारा (१) तथा गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा 

धनयिावली, २०७४ को धनयि १०६ बिोखजि सम्िाधनत सभा सिक्ष प्रस्ततु गदवछु, िन्यबाद।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु, अब ि िाननीय कानून सञ् चार तथा प्रदेश सभा िाधिला िन्त्री श्री हवन्द ु

कुिार थापालाई æगण्डकी प्रदेश तथा स्थानीय तहबीच सिन्वय कायि गनव तथा हववाद 

सिािान गनव  बनकेो हविेयक सम्िाधनत सभा सिक्ष प्रस्ततु गनव अनिुधत ददन्छु । 

िाननीय हवन्द ुकुिार थापा 

िाननीय सभािखु िहोदय, िाननीय सभािखुज्यूको अनिुधतले नपेालको संहविान बिोखजि 

गण्डकी प्रदेश तथा स्थानीय तहबीच सिन्वय कायि गनव तथा त्यस्ता इकाईहरु बीच कुनै 

राजनीधतक हववाद उत्पन्न भएिा त्यसको सिािान गनव वाञ्छनीय भएकोले "गण्डकी प्रदेश 

तथा स्थानीय तहबीच सिन्वय कायि गनव तथा हववाद सिािान गनव बनेको धबिेयकÆ 

नेपालको संधबिानको िारा १९८ को उपिारा (१) तथा गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा 

धनयिावली, २०७४ को धनयि १०६ बिोखजि सम्िाधनत सभा सिक्ष प्रस्ततु गदवछु। 

 

                                               
हवन्द ुकुिार थापा  कानून, सञ् चार तथा 
प्रदेश सभा िाधिला िन्त्री िन्यबाद। 

धिधताः- २०७८÷१२÷०७ 
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िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु, अब ि िाननीय खशक्षा, संस्कृधत, हवज्ञान प्रहवधि तथा सािाखजक हवकास 
िन्त्री श्री िेखलाल शे्रष्ठलाई हविायन सधिधतको प्रधतवेदन सहहत æगण्डकी प्रदेशिा 
बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको धबिेयकÆ िाधथ छलफल गररयोस ्
भने्न प्रस्ताव पेश गनव अनिुधत ददन्छु । 

िाननीय िेखलाल शे्रष्ठ 

िाननीय सभािखु िहोदय, िाननीय सभािखुज्यूको अनिुधतले सम्िाधनत सभािा २०७८ भार 

२९ गते प्रस्ततु भई सोही धिधतिा धबिायन सधिधतिा दफावार छलफलको लाधग पठाइएकोिा 

सधिधतबाट प्रधतवेदन सहहत "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था 

गनव बनेको हविेयक" प्राप्त हनु आएकोले प्रदेश सभा धनयिावली, २०७४ को धनयि १२१ 

को उपधनयि २(क) बिोखजि सधिधतको प्रधतवेदन सहहत हविेयक िाधथ छलफल गररयोस ्

भनी प्रस्ताव प्रस्ततु गदवछु । 

िेखलाल शे्रष्ठ    

खशक्षा, संस्कृधत, हवज्ञान प्रहवधि तथा सािाखजक 
हवकास िन्त्री  

 

 

िाननीय सभािखु 

अब ि उक्त हविेयक िाधथ छलफल गररयोस ्भने्न प्रस्तावलाई धनणवयाथव प्रस्ततु गदवछु । 

धिधताः- २०७८÷१२÷०७ 

1( 
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यो प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोला र यसको हवपक्षिा हनु े
िाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोला । 

यसको पक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

यसको हवपक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोस ्। 

"हनु् न" भने्न आवाज सधुनएन तसथव हविेयक िाधथ हवचार गररयोस ्भने्न प्रस्ताव सववसम्िधतले 
स्वीकृत भएको घोर्णा गदवछु । 

िाननीय सदस्यहरु, अब  धबिायन सधिधतको प्रधतवेदन सहहतको] æगण्डकी प्रदेशिा 
बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको धबिेयकÆ िाधथको दफावार 
छलफल प्रारम्भ हनु्छ। छलफलिा भाग धलन चाहानहुनु ेिाननीय सदस्यहरुको लाधग १० 
धिनेटको सिय धनिावरण गरेको छु । धनिावररत सिय धभत्र िाननीय सदस्यहरुले आ-आफ्नो 
भनाइ राख् न ुहनु अनरुोि गदवछु । 

 सववप्रथि िाननीय सदस्य श्री हवकास लम्साललाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 

िाननीय हवकास लम्साल 

िाननीय सभािखु िहोदय, गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था 
गनव बनेको धबिेयकिा  आज यो दफावार छलफलिा सहभागी हनु आएका छौँ। िैले बडो 
गहहररएर यो हविेयकलाई हेने िौका पाएुँ। यो हाम्रो संहविानिा िारा ३९ िा यो 
बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्िी िौधलक हकको व्यवस्था गररएको छ र त्यसिा उपिारा 
१० िा यो हविेयकलाई संहविान सभा िै संहविान बनाउन े बेलािा िेरै बालबाधलकाको 
अधिकारलाई सरुखक्षत गनवका लाधग लेखखएको छ र २०७५ िा फेरर संघीय संसद्ले पधन 
बालबाधलका सम्बन्िी ऐन २०७५ ल्याएको छ। िैले यो कुरा हकन जोड्न खोजे भन ेर यो  
एउटा हाम्र ैसरकार ि नै त्यो क्वाहवनेटिा हुुँदाखेरर यो चाहह हविेयक ड्राफ्ट भएको हो र 
अहहले यो संसदिा सधिधतिा गएर आज हािी दफादार छलफलिा छौँ र सधिधतले एउटा 
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ररपोटव ददएको छ । िलाई अहहलेको सरकारिा पधन क्याहवनेटिा तत्काधलन िहहला तथा 
बालबाधलका िन्त्री पधन हनुहुनु्छ। अब यो हविेयक आएको छ । अब िैले कसैप्रधत लखक्षत 
गरेर कुरा उठाउन खोजेको होइन तर हािीले यो हविेयक कस्तो बनाउन खोजेका छौँ। 
आज हविेयक संसदबाट पास भएर बाहहर आइसकेपधछ हािीले घोडा बनाउन खोजेको कुरा 
उुँट बनाउन खोजेको हो हक अब यसिा सम्बखन्ित क्याहवनेट िन्त्रीज्यूहरु धसररयस नहनुभुएको 
हो हक, िन्त्री धसररयस नहनुभुएको हो हक। हविेयक सरकारले बनाउुँछ र संसदिा पेश 
हनु्छ। क्याहवनेटिा पधन त्यसको धभत्र छलफल हनु्छ र सधिधतिा यधत िेरै चाहह दफावार 
छलफलिा चेन्ज गररएको छ। अब हक सम्बखन्ित िन्त्रीले सधिधतिा आएर कखन्भन्स गनुव 
सक्नभुएन । िन्त्री नै सवोपरर हुुँदैन। िन्त्रीले सबै कुरा जाने्न होइन तर हविेयक ड्राफ्ट 
हुुँदा कुन ििवका साथ हविेयक ल्याइएको छ । संहविानिा पधन िेरै कुरा प्रि लेखखएको छ 
अधन त्यसपधछ संघीय कानूनिा पधन िेरै कुरा प्रि रुपिा छन ्र प्रदेशिा हािीले त्यो कानून 
हकन बनाउन खोज्यौँ भने यसको अहहले जे सिस्या छन ्त्यो प्रदेशधभत्र प्रभावकारी बनाउनलाई 
यो ऐन ल्याउुँदै छौँ। यो हविेयक ल्याउुँदै छौँ र यसलाई ऐन बनाउुँदै छौँ तर आज सधिधतिा 
आउुँदाखेरर गठन हुुँदाखेरर िैले दफाबार छलफलिा तपाई जानभुयो भने िैले सम्बखन्ित 
सधिधतका सांसदहरुसुँग पधन िैले छलफल गरेँ। के हहसाबले तपाईहरुले चेन्ज गनव 
खोज्नभुएको हो ? ि उदाहरणको लाधग प्रत्येक दफािा सिस्या छ ि एउटा िातै्र िाननीय 
सभािखु िाफव त ्सबै  िाननीय सांसद यो संसदको ध्यान आकृि गनव चाहन्छु । िारा ४७ 
िा अब यो हविेयकिा प्रिसुँग लेखखएको छ यस्तो प्रत्येकिा छ। यसिा अधलकधत कानून 
बनाउने कुरा उस्तै उस्तै लाग्यो भनेर यसलाई अधलकधत चेन्ज गददवयौँ न भनेर गने हवर्य 
होइन। कानून बनाउुँदाखेरर हािी िेरै उस्तै लागे पधन त्यो आवश्यकताले बने्न कुरा हो। 
हविेयकको यो दफा ४७ िा उपिारा ३ को प्रधतवद्धात्िक वाक्यको अन्त्यिा रहेको यो 
गराउनपुनेछ भने्न वाक्यासंको सट्टा गराउनपुने छैन । अब यो के  एउटा भनेर सरकारले 
धलएर आएको छ अधन सधिधतिा गएर त्यो याकै्क उल्टो हनु ेगरेर  गदावखेरर के ििवले त्यो 
चेन्ज गनुवभयो ? यहाुँबाट त त्यो एउटा सधिधतिा िाननीय सदस्यले लाग्न सक्छ िाननीय 
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सदस्यहरुको त्यो सधिधतिा छलफल गने त्यो हक हो। सरकारले त्यधत पधन नबखुझकन 
हविेयक कखन्भन्स गरेर ल्याउुँदाखेरर यो के बनाउन खोजेको के बने्न हहसावले यो हविेयक 
अधल किजोर बन्छ हक। िैले त्यसिा के छ भन ेतपाईले प्रि पढ्नभुयो भन ेकुनै घरिा 
बच्चाको हहंसा भयो बाउबाट, आिाबाट, दाजबुाट, कसैबाट हहंसा भयो र प्रहरीको बयान 
ल्याउने बेलािा त्यो सम्बखन्ित िान्छेलाई लगेर राख्नपुछव भने्निा राख्नपुदैन भनेर लेख्दा त्यो 
के हनु्छ त्यसले भन्नोस ्त। के अथव राख्छ ? िैले यो संसदलाई अधल प्रभावकारी बनाऊुँ । 
हािी संहविान बनाएका सांसदहरु, हािी हहजो सरकार चलाएका िन्त्रीहरु अहहले यो संसदिा 
यो हविेयक बनेर बाहहर गयो भन ेयसको अपनत्व त हािीले पधन धलनपुने हनु्छ धन सभािखु 
िहोदय। यो हविेयक आज पास गने हहसावले कायवसूचीिा िैले देखेँ। यो अधल धसररयस 
हनुहुोस।् त्यसलाई हािीले अहहले कधतपय कानूनहरु बनाइसकेपधछ पधछ बाहहर आइसकेपधछ 
जनु हहसावले संसदको गररिािाधथ कोइसन उठेको छ त्यस्तो नहोस।् यो चाहह अधलकधत 
क्याहवनेटिा पधन यसलाई धिहफङ्ग गदाव केही फरक पदैन। आज हािी छलफल गर् यौँ। ि 
हवपक्षको हहसावले होइन । कानून बनाउन ेकुरा हाम्रो हन्डे्रड परसेन्ट सहिधतले बने्न कुरा 
हो। यसलाई अधल धसररयस बनौँ। यसिा िैले तीन वटै हकनभने िैले यो हवर्यिा संहविान 
सभाधभत्र पधन ि बसेर छलफल भएको र आज, हहजो िातै्र  हाम्रो प्रिखु सचेतकज्यूले यो 
हवर्यिा तपाई बोल्नपुर् यो  िैले पहहलोचोहट हविेयकको बारे संसदिा बोल्दैछु। यसलाई अधल 
गम्भीर बनौँ। िन्त्रीज्यूहरु अधल धसररयस बखन्दनपुर् यो। िन्त्रीले हविेयकको बारेिा पूणव ज्ञान 
राखेन भन ेत्यस्ता सिस्याहरु आउुँछन।् जाधनएन भन ेिन्त्रालयिा हवज्ञहरु बोलाएर सोध्न 
सहकन्छ, छलफल गनव सहकन्छ । सधिधतिा पधन सांसदहरुले कुरा उठाउनभुयो भन ेतत्कालै 
त्यहाुँ जवाफ ददनपुदैन तर त्यसको बारेिा बझेुर कुन ििवले आफैले ल्याएको छ अधन एउटा 
कुरा उयो भने त्यसलाई फेरर अको लेखेर संसदिा आएको छ भने यो भन्दा हलकुा यो 
भन्दा गैर खजम्िेवारी यो भन्दा िन्त्री ता भए चधलहाल्छ धन भने्न यो िन्त्रीको गररिालाई 
किजोर नबनाऔ।ँ अब िन्त्रीज्यूले यहाुँ जवाफ ददनहुोला। िैले हेरेँ जधत ४८ वटा सधिधतले 
बुुँदाहरुिा चेन्ज गरेर ल्याएको छ। सधिधतले पधन कुनै न कुनै कुरा सधिधत बधससकेपधछ 
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चेन्ज हनु्छ चेन्ज गरौँ न भनेर हािीले हविेयकिा यस्तो गनव लाग्यौँ भनेदेखख यो हविेयकहरु 
किजोर बन्छन।् यो कुरा ि संसद सखचवालयको पधन ि गम्भीर ध्यान आकर्वण गनव 
चाहन्छु। िैले हेरेँ त्यो छलफलिा सभािखुको पधन उपखस्थधत भनेर िैले त्यहाुँ हेरेँ। यो 
पषृ्ठभधूििा सधिधतको सभापधतले लेख्नभुएको छ। यसलाई अधल गम्भीर बनौँ। त्यसलाई अझ 
म्याचएुडव बनाएर िात्र यो पास गरौँ। यस्ता िेरै यधत िेरै हविेयक किजोर धलएर आएर 
सधिधतिा चेन्ज हनु ेकुरा यो िलाई लाग्छ यो पहहलो नै होला। केही कुराहरु हनु्छ  ििवत 
गनव सहकने र अरु पधन िैले अझ कधतपय कुराहरु हाम्रो हविेयक िोटो बनाउनलाई के 
गररएको छ भने संघीय संसदको पास गरेको हविेयकका केही कुराहरु अधलअधल चेन्ज गरेर 
ल्याउन खोखजएको छ। हािी त्यधत प्रदेशका हविेयक बनाउुँदाखेरर संघिा भएको कुरा नराखख 
हुुँदैन। त्यो हविेयक दबु्लो होला केही फरक पदैन तर राख्नपैने कुरा अरु पधन त्यसिा 
राखखएको छैन। जस्तै यो हविेयकिा के राख्न सहकन्थ्यो भने बालबाधलकाको अधिकारको 
संरक्षण गनव आि सववसािारणिा जनचेतना नफैलाए सम्ि प्रत्येक नागररकलाई बालबाधलकाको 
अधिकारको हवर्यिा ज्ञान नददए सम्ि हािीले यो बाल अधिकारलाई सरुखक्षत गनव सक्दैनौँ। 
त्यो कुरा चाहह यसिा सिावेश गनव सहकन्छ। िैले हेरेँ संघीय कानूनिा पधन ऐनिा पधन त्यो 
देखखनुँ िैले। अब हािीले संहविानिा िेरै कुरा नराख्न ेसंहविानले त एउटा ददशाधनदेश िात्र 
गने हो तर अहहले पधन प्रदेशिा हािीले गण्डकी प्रदेशधभत्र कुनै पधन बालबाधलकालाई हािीले 
प्रत्येक नागररकलाई बाल अधिकारको बारेिा हािीले ज्ञान ददन सक्यौँ भन ेहरेक स्कूलिा 
उदाहरणको लाधग हािी स्कूलिा चकुुल लगाउुँदाखेरर हाम्रो परम्परा के छ भने चकुुल चाहह 
धसरानिा राखखन्छ । बच्चाहरुले ट्वाइलेट जान पर् यो भने त्यो िाधथ पगु्न सक्दैनन ्धन। 
त्यो चकुुललाई तल पधन राख्न सक्ने गरे अवानेस गराउन सके त्यस्ता कुराहरु पधन हािीले 
भोधल स्थानीय कानूनिा चाहह स्थानीय तहिा गने हो हक त्यस्ता कुराहरुलाई राख्न सहकन्छ। 
जस्तै बालबाधलकाको खशक्षा सम्बन्िी अब हािीले जहहले सम्ि हािीले स्थानीय कोर्विा अहहले 
स्थानीय कोर्व बनाउन ेअधिकार स्थानीय तहलाई पधन छ। हािीले यो कुरा चाहह अधनवायव 
रुपिा हाम्रो कोर्विा बालबाधलकाहरुको अधिकारको बारेिा राख्न ेभनेर एउटा खशक्षाको कोर्व  
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त अन्यत्रबाट हनु्छ तर पधन हािीले यो हविेयकिा त्यो कुरा राख्न सहकन्छ। यस्ता िेरै 
कुराहरु र अको कुरा के छ भन े यो हविेयक बनाउने िात्र ठूलो कुरा होइन। यसको 
कायावन्वयन प्रभावकारी हनुपर् यो र हाम्रो गण्डकी प्रदेशिा हरेक बच्चाले चाहह राम्रो पोर्णयकु्त 
खान पाउुँछ। िेरै बालबाधलकाहरु सरुखक्षत राखेकोिा त्यहाुँ  अधलकधत संख्या बढी भएको 
कुरा िेरै कुराहरु आएका छन।् यी कुराहरु पधन यो हविेयकिा त्यसका लाधग बजेटको 
व्यवस्था गरेर त्यहाुँ संख्या भन्दा कि राख्न ेयहाुँ केही खशहवरले पधन काि गरेको पाइयो। 
हवधभन्न संघ संस्थाहरुले गरेको पाइयो। यो हविेयक अधत आवश्यक छ, जरुरी छ। यसलाई 
आज पास गरेर जान ुभन्दा पधन एकचोहट फेरर यो िन्त्री क्याहवनेटिा पधन िन्त्रीज्यूहरुको 
हवचिा अझ पधन छलफल होस।् संसदधभत्र पधन छलफल होस ्र यसलाई अझ िेरै यसिा 
यो जधत पधन हवर्यहरु उठेका छन ्ती हवर्यहरुको हािीले प्रि भएर िातै्र यो हविेयक पास 
गरेर जाुँदाखेरर प्रभावकारी हनु्छ भने्न िलाई लागेको छ िाननीय सभािखु िहोदय। यो चाहह 
सधिधतले िेरै िेहनत गरेर िेरै छलफल गरेर ल्याउनभुएको छ। यो िन्त्रीज्यूले सम्बखन्ित 
सधिधतिा गएर प्रि गनव नसकेको यसिा यो देखखन्छ। यसिा हविेयक ड्राफ्ट गने बेलािा 
हवज्ञहरुले हविेयक ड्राफ्ट गछवन।् िन्त्रीपररर्दधभत्र आउुँछ। त्यहाुँधभत्र पधन छलफल हनु्छ। 
त्यसपधछ यहाुँ आउुँछ। हािीले िेरै छलफल गर् यौँ। दफाबार छलफलिा यधत िेरै चेन्ज 
गदावखेरर बनाउन खोजेको घोडा प्रभावकारी हहसावले ददन खोजेको  बन्न खोजेको उुँट यो  
हविेयक नबनोस।् अब यो  पधछ जवाफिा पधन िेरै कुरा आउुँलान।् िैले यधत कुरा राख्दै 
िेरो भनाइ यही अन्त्य गनव चाहन्छु िन्यबाद।  

िाननीय सभािखु 

अब िाननीय सदस्य श्री लधलतकला गरुुङलाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 

िाननीय लधलतकला गरुुङ 



14 
 

िाननीय सभािखु िहोदय, बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको हविेयक 

िाधथ दफावार छलफलको क्रििा छौँ र यस सम्बन्ििा ि पधन हविायन सधिधतको एउटा 

सदस्य र यो हविेयकले िेरै सिय लगाएर हािीले बालबाधलका सम्बन्िी चासो राख्न ेयस 

सम्बन्िी हवज्ञहरुसुँग िेरै छलफल गर् यौँ। हािीले बालबाधलकासुँग पधन छलफल गर् यौँ । 

यस सम्बन्िी िेरै अधिकारकिीहरुसुँग हािीले ठाउुँठाउुँिा छलफल गर् यौँ। शायद ि हविायन 

सधिधतिा रहुँदै गदाव यो हविेयकिा पधन हािी िेरै बहृत छलफल गर् यौँ हािीले टाइि लगायर 

र िैले यधत छलफल गर् यौँ पकै्क पधन धनखाररएर आएको छ भनेर िैले अध्ययन गररनुँ िैले 

आज आउुँदै गदाव अहहले बोल्दै गदाव। पूववबक्ता िाननीयज्यूले पूवव िन्त्रीज्यूले कुरा उठाउनभुयो 

िलाई लाग्छ अधल धनयालेर हेदै गदाव पढ्नभुयो  भन ेबौहद्धक हनुहुनु्छ, िेरै अनभुवी हनुहुनु्छ 

पकै्क पधन गल्ती छैन जस्तो लाग्छ िलाई। त्यहाुँ चाहह आफ्नै अधभभावक र आफ्नै संरक्षकद्वारा 

गल्ती भएको छ भने, हहंसा भएको छ भने त्यो आवश्यक छैन छ  भने जस्तो लाग्छ िलाई। 

त्यो भएको कारणले िैले यो भन्न चाहेँ र िेरै कुरा धनयिावलीिा पधन पधछ  धिलाउन धिल्ला। 

दफावार छलफलको क्रििा छौँ। राम्राको लाधग छलफल गने हो। राम्राको लाधग कुरा गदै 

गदाव राम्रो बनाउन त हािी छुट्नभुएन त्यसकारणले गदाव । हनु त एउटा खचत्रकारले एउटा 

राम्रो खचत्र बनाउुँन खोज्छ, तर उसले बनाइसक्दा ऊ आफै पधन सन्तिु हुुँदैन। हािी पधन 

आफ्नो कािबाट त्यही हो तर पधन भरसक हविायन सधिधतले हवज्ञहरु, अधिकारकिीहरु सबै 

राखेर बहृत छलफलका साथ ल्याएको हविेयक हो। राम्रो छ भने्न हािीलाई लाग्छ तर पधन 

अझै ठाउुँ छ, सिय छ। अझै ठाउुँ छ भने धिलाएर लाने हो हकनभने हरेक कुरालाई गम्भीर 
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रुपिा हेनुवपछव। हािी गण्डकी प्रदेशिा छौँ। हािीले अखस्त एउटा छलफलिा बस्दै गदाव 

िािव पौडेलको क्लास सनुेका धथयौँ। उहाुँले िाधथ संघिा १२१ वटा हविेयक पास हुुँदाखेरर 

१०५ वटा संशोिन भएको कुरा गनुवभएको धथयो र हािी त झन ्संस्थापक पहहलो िा छौँ 

त्यसो भएको हनुाले भरसक राम्रो गरौँ भने्न आफ्नो भनाइ राख्दै हाम्रो दलको तफव बाट यो 

हविेयक राम्रो छ र राम्रो बनाऔ ँभने्न भनाइका आफ्नो भनाइ अन्त्य गनव चाहन्छु िन्यबाद, 

जयनेपाल।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्य श्री हवनोद के.सी.लाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु, त्यसपधछ िाननीय 

सदस्य इन्रिारा डाद ुहवि। 

िाननीय हवनोद के.सी. 

सभािखु िहोदय, आज गण्डकी प्रदेश सरकारको हाम्रो सािाखजक हवकास िन्त्रालयले गण्डकी 

प्रदेशको बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्िी हविेयक पेश गरेको छ। यहाुँ दफावार 

छलफलका लाधग यहाुँ उपखस्थत छौँ। सरसती हेदाव ४९ वटा बुुँदािा यसले आफ्ना ऐनहरु, 

धनयिहरु, कानूनहरु बनाएको छ। सबै सरसती हेदाव िन्त्रालयको हटि िन्त्रीज्यू लगायत 

सम्पूणवले िेरै धिहहनते गनुवभएको र िेरै अध्ययनका साथ यो हविेयक यहाुँ आएको िैले 

िहससु गरेको छु। यसिा हवधभन्न कुराहरुिा हवधभन्न खचजहरुिा िेरै ठाउुँबाट यसले 

बालबाधलकाको जोखखिका कुराहरुदेखख धलएर बालबाधलकाका अधिकारका कुरादेखख धलएर 
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हरेक के्षत्रिा यसले गरेको देखखन्छ। त्यसिा चाहह यो ऐन एकदि िेरै िहत्त्वपूणव छ र 

यधतिात्र हो हक यो ऐन िहत्त्वपूणवलाई राम्रोसुँग कायावन्वयन  गने ठूलो सबाल हािीसुँग छ। 

यसलाई पकै्क पधन यहाुँबाट हािी पास भयो भने राम्रोसुँग कायावन्वयन हनुनैेछ भने्न िैले हवश्वास 

धलएको छु। यसिा थोरै कुनै कुनै हवर्यिा िैले सझुावको रुपिा राख्नपुने यो दफा ४ को 

(३) को यो जवरजस्ती करणी सम्बन्िी कानून बने्न सजाय हनु ेहाडनाता करणीिा जखन्िएका 

बालबाधलकाको आिाले चाहेिा आिाको नाि िात्र उल्लेख गने भने्न छ। कधतपय कुराहरु 

हािीले सिाजिा हाम्रो प्रशासनहरुिा िेरै कुराहरु हािीले देख्दा अप्ठ्याराहरु कही कतै यो 

वैदेखशक नागररकहरु पधन आएर जो बाल बच्चाहरुको बवुा बने्न र उसले कुनै आफ्नो ठेगाना 

पधन नददइकन बाहहरको खस्थधत बालबाधलकाहरुको हवर्यिा िेरै सिस्याहरु आएको हािीले 

खजल्ला प्रशासनहरुिा हािीहरुिा आएको कारणले ती सिस्याहरु त्यो पधन यो हवर्यिा 

सिावेश गदाव अझै राम्रो हनु्थ्यो हक िैले सझुावको रुपिा राख्न चाहेँ  र त्यसै सम्बन्िी पूवववक्ता 

िाननीयज्यूहरुको यो ४७ को (३) िा एउटा यो जनु संरक्षण तथा स्वास्थ्य परीक्षण गनुवपने 

जनु बालबाधलका सम्बन्िी एउटा छ। बालबाधलकाको हवरुद्ध भएको हहंसा वा बाल यौन 

दवु्यववहारको सूचना उजरुी वा जानकारी प्राप्त भएिा प्रहरी किवचारीले आवश्यक हववरण 

लेखाइ दताव गरी  बालबाधलकाको उद्धार गनुवपने र तरुुन्त उद्धार गरी पीधडत बालबाधलकालाई 

अस्थायी संरक्षणिा पठाउनपुने भन्दै बनाएको छ। (२) िा प्रहरीले पीधडत बालबाधलकालाई 

शारीररक वा िानधसक पीडा परेको देखखएिा तत्काल उपचारका लाधग धनजको स्वास्थ्य 

केन्रिा पठाई धनजको स्वास्थ्य परीक्षण गराउनपुने छ र ३ िा प्रहरी किवचारीले पीधडत 
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बालबाधलकालाई बयान धलुँदा बालबाधलकाको बवुा, आिा, पररवारका अन्य संरक्षक उपखस्थत 

हनु सक्न ेभएसम्ि उनीहरुको उपखस्थधतिा र उपखस्थत हनु नसकेिा सािाखजक संघ संस्था 

िहहला प्रधतधनधिको उपखस्थधतिा बयान धलनपुने  भने्न छ। त्यसिा फेरर तर भनेर एउटा फेरर 

अको राखखएको छ । कही कतै यसले बवुा, आिा, संरक्षक, पररवार र अन्य सदस्यले 

बालबाधलका हवरुद्ध हहंसा वा बाल यौन दवु्यवबहार गरेकोिा बयान धलदा भन ेउनीहरुलाई 

उपखस्थधत गराउन पने छैन भने्न जनु खालको बनाइएको छ । यसिा िलाई लाग्छ कही 

कतै बालबाधलकाहरु कही ँकतै आफ्नो अधभभावकबाट पधन पीधडत हनु सक्छ। अधभभावकबाट 

पधन केही चाहह उनीहरका शोर्ण भएको हनु सक्छ। त्यो अधभभावकलाई स्वयं त्यहाुँ अगाधड 

राखेर बयान धलुँदा त्यो बाल बच्चाहरुको िनोहवज्ञानिा असर पने उसले आफ्नो कुराहरु 

त्यहाुँ बयानिा ददन नसक्न ेभएको हनुाले उनीहरुलाई अधनवायव उपखस्थधत नगराउुँदा झन ्त्यो 

राम्रो हनुेछ भने्न आशयका साथ आएको हो जस्तो िलाई लाग्छ र यो आशय िेरै राम्रो छ। 

हाम्रो सिाजिा िेरै प्रकृधतका यस्ता घटनाहरु घटेका छन।् िलाई लाग्छ िाननीयज्यूहरुले 

यो अध्ययन गरेर तल्लो बुुँदालाई अधल बढी धिहहनेत गनव भ्याउनभुएन अथवा हवचार पगेुन। 

ि यसलाई फेरर अधल सरसती पधछल्लो पटक हेदावखेरर यो बुुँदा अधत नै संवेदनशील बुुँदा छ 

र यसले बालबच्चाको हहतकै  लाधग यो गरेको छ भने्न िैले धलएको छु र अन्त्यिा जनु जे 

जधत यो ४९ वटा बुुँदाहरुिा िन्त्रीज्यू िन्त्रालयले यो हविेयक अगाधड सारेको छ यो 

हविेयकले पकै्क पधन हाम्रो गण्डकी प्रदेशिा रहेका बालबाधलकाका हवधभन्न खालका अधिकार 

उनीहरुको अप्ठ्यारो अवस्था सबैलाई यो गण्डकी प्रदेशिा हनुे बालबाधलकाका हरेक 
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अप्ठ्याराहरुका हवर्यिा गण्डकी प्रदेश सुँगसुँगै जाने एउटा बातावरण बने्नछ र बालबाधलकाका 

हरेक उनीहरुका अधिकारहरु अथवा उनीहरुको अवस्थाहरु राम्रो बन्न सहयोग पगु्नेछ भन्दै 

ि लगायत िेरो दल नेकपा िाओवादी केन्रले यो हविेयकप्रधत सिथवन रहेको जानकारी 

गराउुँदै यो भनाइ अन्त्य गदवछु, िन्यबाद।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्य श्री इन्रिारा डाद ुहविलाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 

िाननीय इन्रिारा डाद ुहवि 

सभािखुज्यू, आज हािी गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव 

बनेको हविेयक िाधथ दफावार छलफल गनव ि िेरो दलको तफव बाट सहभागी भइरहेको छु। 

सभािखुज्यू, िैले यो हविेयकको प्रस्तावनादेखख पररच्छेद झन्डै झन्डै ९ वटा, ५० वटा 

दफाहरु र १६५ देखख ७० जधतको उपदफाहरु अध्ययन गदाव यो हविेयक पाररत भए ऐन 

जब यो प्रदेशिा लागू हनु्छ, िलाई लाग्छ हाम्रो गण्डकी प्रदेशका बालबाधलकाहरुको हक 

अधिकारिा यो ऐन कानून िेरै प्रभावकारी र सहयोग गछव भने्निा ि हवश्वस्त छु। सभािखुज्यू, 

हकन हवश्वस्त छु भन ेयो हविेयकको बुुँदा बुुँदािा झन्डै एक डेढ वर्व अखघ तयार भएको 

सगुन्ि िहससु हनु्छ। शब्द शब्दिा सफल र प्रभावकारी नेततृ्वले धनिावण गरेको हो भने्न 

िहससु हनु्छ र धथयो पधन। न त धिसावट नै देख्छु न त बुुँदा र शब्दहरुिा बाुँडफाुँड नै 

देख्छु। िलाई लाग्छ धनदाएकोबाट होइन धबउुँखझएकोले तयार पारेको हनुपछव। सभािखुज्यू, 
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हाम्रो प्रदेशको सबोच्च र सम्िाधनत केन्र भनेको प्रदेश सभा हो भने्न कुरा हािी दईु ित छैनौँ 

त्यसैले प्रदेशको हरेक सिस्याको सिािान यहाुँ खोखजनपुछव। प्रदेशको सबै हवर्यवस्तहुरुिा 

यहाुँ बहस हनुपुछव र प्रदेशबासीलाई सहज वातावरण धनिावण गनव आवश्यक कानूनहरु फटाफट 

धनिावण हनुपुछव तर दाुःख लाग्छ यो गठबन्िन सरकार आए पश्चात िहहनािा एक चोहट सदन 

सचुारु गनव हकन गाह्रो ? सभािखुज्यू, हाम्रो प्रदेशबासीले हािी िाननीयज्यूहरुलाई बसी बसी 

घरभाडा, तलब भत्ता खानहुोस ्भनेर पठाएको पक्का पधन होइन होला। कानून धनिावणको प्रिखु 

व्यखक्तत्व नै काि नपाएर हो हक सदनलाई वेवास्ता गरेर हो ५/१० लाखको पखावलको 

खशलन्यास गनव पगेु। के हाम्रो काि कतवव्य यही हो त ? सभािखुज्यू, अन्त्यिा ऐन, कानून 

धनिावणको हवर्यलाई धलएर आज हािी यो सम्िाधनत सदनिा उधभएका छौँ र बोल्दै छु र 

दाहयत्व र कतवव्य पधन ठान्दछु तर यो हविेयक अब ऐन बन्छ। त्यो धनखश्चत छ तर ि 

अनरुोि गछुव हािी धनिावता हौँ, हो त्यसैले यो ऐनहरुको पूणव पालना हािीबाट भए िातै्र सबैिा 

सहर्व लागू हनु्छ भने्निा ि हवश्वास गछुव तर हािी धनिावता हौँ। कुनै बेला एउटा धसकिीले 

ऐन र कानूनको दायरािा रहेर हािीलाई प्रश्न गदाव हािीलाई उसलाई उल्टै धतम्रो हहसाव 

हकताव हनु्छ भनेर पाठ पढाउनपुछव तब हािीले यो धनिावण र धिहहनेत गरेको कहाुँ पगु्छ? 

यदद हहसाब हकताब भलु्नभुएको भए हाम्रो दगुवि खजल्ला िसु्ताङ हो पठाइददनहुोला। ि त्यो 

धनि सरुक्षाकिीलाई स्वागत गनव आतरु छु त्यसैले हािी सचेत रहे िातै्र यो धनिावणको औखचत्य 

हनुेछ भन्दै धबदा धलन्छु िन्यबाद ...।  

िाननीय सभािखु 
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िाननीय सदस्यहरु, अब ि िाननीय खशक्षा,  संस्कृधत,  हवज्ञान प्रहवधि तथा सािाखजक हवकास 

िन्त्री श्री िेखलाल शे्रष्ठलाई छलफलिा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनिुधत ददन्छु।  

िाननीय िेखलाल शे्रष्ठ 

िाननीय सभािखु िहोदय, आज हािी हविायन सधिधतिा सववसम्ित रुपिा छलफल भएर 

हवधभन्न हविािा हवधभन्न हवज्ञहरुसुँग छलफल गरेर केही पररिाजवन सहहत यहाुँ छलफलिा भाग 

धलयौँ। यो बालबाधलका सम्बन्िी हविेयकिा ४ जना िाननीयज्यूहरुले आफ्नो हवचार 

राख्नभुयो। हवचार राख्न ेस्वतन्त्रता हािीले नै ल्याएका हौँ। लोकतन्त्र, प्रजातन्त्र, संघीयता 

भनेको नै हवचार राख्न पाइने स्वतन्त्रताको लाधग ल्याएको यो हाम्रो उत्ति संस्था भएको हनुाले 

ि सबै िाननीयज्यूहरुले जधत पधन कुराहरु राख्नभुयो िलाई लाग्छ त्यही स्वतन्त्रताधभत्र भएर 

राख्नभुए जस्तो िलाई अनभुधूत भइरहेको छ। हवचार राख्दै गदाव हवद्धान िाननीयज्यूहरुले 

भनेको कुरालाई पधन नजरअन्दाज गनव सहकुँ दैन हकनभन ेिान्छेले एउटै सोचाइ, एउटै पढाइ 

सबैको हनु ेभए त यो रङ, हवरङ हनु ेनै धथएन होला भने्न िलाई पूणव हवश्वास छ। िैले िेरै 

कुराहरु यहाुँ गनुवपने जस्तो लाग्दैन हकनभने त्यहाुँ हविायन सधिधतिा सभािखुज्यू हनुहुनु्थ्यो। 

िेरै सबै दलका िाननीय साथीभाइहरु हनुहुनु्थ्यो। ब्यापक छलफलहरु गररएको धथयो भने्न 

कुरा त अरु िाननीयज्यूहरुको कुराले पधन आयो होला जस्तो िलाई लाग्छ। होला, ि अधल 

अनपढ पढ्न जाखन्दनुँ होला, त्यसो भएको हनुाले उहाुँ िेरै हवद्धान पधन हनुहुनु्छ। उहाुँले 

एउटै भार्ालाई िेरैधतर घिुाउन जाने्न भएको हनुाले त्यो कुराहरुको व्याख्या आएको हनुपुछव 

भने्न िलाई हकन लाग्छ भन े हाम्रो नेपाली सिाज हो। हाम्रो नेपाली सिाजिा सबै 
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बालबाधलकाहरु अहहले एक्काइसौँ शताब्दी हुुँदा पधन आफै सक्षि भइसकेका छैनन ्र सक्षि 

बनाउन कोधसस पधन गररएको छैन। हािीले त्यसो भएको हनुाले यो हविेयकिा िेरै कुराहरु 

त्यस्ता कुरा ल्याइएको छ चाहे त्यो अपाङ्गता भएका बालबाधलकाहरुको लाधग होस ्या गभविै 

रहुँदा ऊ अपाङ्गता हनु नपरोस ् त्यसको लाधग कसरी त्यसलाई सहजीकरण गनव सहकन्छ, 

सहयोग गनव सहकन्छ ती बालबाधलकाहरु जो यो सिाजिा आफूलाई गववका साथ अगाधड 

बढ्नको लाधग हवधभन्न धनकायबाट जानेर या नजानेर देखाएर या नदेखाएर त्यस्ता खालका 

प्रवखृत्तहरु आए, आउुँदैछन ्। ददनाददुदन त्यस्ता घटनाहरु भएका छन ्घटना घटाइन्छ तर 

पाररवाररक प्रसेरिा, सािाखजक प्रसेरिा अन्य कुनै लोभ र लालचको भरिा त्यस्ता 

घटनाहरुलाई दवाइन्छ, धनरुत्साहहत बनाइन्छ । त्यसो भएको हनुाले यो गण्डकी प्रदेशको 

सरकारले चाहे त्यो हविेयकलाई ठूलो बनाउन े नाििा या सिय प्रकारन्तले त्यस्ता 

हवर्यवस्तहुरुलाई सम्बोिन गनुवपने जरुरीको आिारिा हािीहरुले त्यसलाई अधलकधत ठूलो 

बनाएको हो हक। िाननीयज्यूलाई कागज ठूलो बनाए, कागजिा खचव गरे भने्न खचन्ता हो भन े

कृपया गरेर त्यताधतर खचन्ता नधलऔ।ँ केही पधन पाइनुँ, अनभुधूत गरेँ , िेरै पढेँ , पढ्दा पढ्दा 

थाकेँ , केही  केही त बोल्न पर् यो। आखखर केही न केही त बोल्न पर् यो। रोिििा आइसकेको 

छु। त्यसो भएको हनुाले झ्याप्ठ्पै बोल्दा कहहले कहहले त्यस्ता कुराहरु आउन सक्छन।् 

त्यसिा िैले खचत्त दखुाएको छैन। सरकारले त्यस्तो कुरा, िन्त्रीले त्यस्तो कुरा, होला ि 

भन्दा उहाुँ उिेरले जेठो हनुहुोला । अनभुवले िेरै चोहट िाननीय हनुभुयो होला। ि भन्दा 

िेरै हवद्यािा आजवन गनुवभयो होला तर ि जनताप्रधत उत्तरदायी छु। बालबाधलकाहरुप्रधत 
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दाहयत्वबोि गदवछु र नपेाली बालबाधलकाहरुलाई, प्रदेशका बालबाधलकाहरुलाई कसरी सक्षि 

बनाउन सहकन्छ चाहे त्यो बाल क्लवबाट उनीहरुलाई प्रखशखक्षत गदै ल्याएर होस,् खजल्ला 

बाल सञ्जाल गठन गरेर होस ्या प्रदेशिा बालबाधलका सम्बन्िी त्यस्ता िेरै हविेयकहरु, 

कानूनहरु र त्यस्ता खालका सहजीकरण गरेर हािीले प्रदेशलाई बालबाधलकाहरुको संरक्षण 

गनवको लाधग िेरै काि गरेको जस्तो िलाई िहससु भएको छ हकनभन ेि जब ८ िहहना 

अगाधड यो िन्त्रालयिा बहाल भए अपाङ्गहरुको हवर्यिा, िहहलाहरुको हवर्यिा हवशेर् गरेर 

बालबाधलकाहरुलाई कसरी हािीले सक्षि बनाउन सहकन्छ, कसरी हािीले बालिैत्री बनाउन 

सहकन्छ, कसरी बालबाधलकाहरुलाई शासनसुँग अगाधड ल्याएर प्रत्यक्ष रुपिा शाधसत 

वगवहरुसुँग छलफलिा ल्याउन सहकन्छ । त्यसोभएर हािीले बालसरोकारलाई उठायौँ। 

स्थानीय तहिा नै बाल क्लबहरु िाफव त ्हािीले बालबाधलकाहरुलाई नेततृ्व वगवसुँग छलफल 

गने आफ्नो अधिकारलाई खोज्न ेर बाल अधिकारको हवर्यिा छलफल गने जस्ता कायवहरु 

गर् यौँ। त्यही भएको हनुाले त हािीले भन्यौँ पररवारले, आफन्तले या शखक्तिा रहन े

साथीभाइहरुले जसले बालबाधलकाहरुलाई अन्याय गछव धतनीहरुलाई अन्याय भएको छ भनरे 

कही छलफल गदाव, बयान धलुँदा, सोिपछु गदाव जसले अन्याय गरेको छ त्यसैको अगाधड 

उसले प्रि रुपिा आफूलाई प्रस्ततु गनव नसक्न ेवातावरण पधन शृ्रजना नहोस ्हकनभने जसले 

गल्ती गरेको छ ऊ आफ्नो अधभभावक छ उही आफ्नो दाता छ भने उसले खलेुर बोल्न 

नसकोस ्भनेर त्यो वाक्यांश राखखएको हो िाननीयज्यू। किसेकि त्यसलाई अधल बढी िैले 

त जाखन्दनुँ। तपाईले अध्ययन गरेर िलाई सझुाव ददनभुयो। साुँच्चै गल्ती भएको रहेछ भन े
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ि स्वीकानव तयार छु। यो संसारिा कोही भगवान जखन्िएको छैन। काि गदै जाुँदा गल्ती 

हनु्छ । किजोरीहरुलाई स्वीकानुवपछव। त्यो स्वीकाने हाम्रो िानव हो र स्वीकारेर त्यसलाई 

अझै बढी पररष्कृत गरेर अझै बढी त्यसलाई सिुारेर हाम्रो बालबाधलकाहरुलाई अधिकारबाट 

बखञ्चत नहनुे कुरािा ि सचेत छु। चाहे त्यो क्याहवनेटिा जाओस ्चाहे त्यो संसदिा आओस ्

त्यस्ता कुराहरुिा हािीले छलफल गरेर अगाधड बढ्न ेकुरा प्रधतवद्धता ब्यक्त गनव चाहन्छु। 

िाननीयज्यूहरुले िेरै कुराहरु उठाइसक्नभुएको छ । कायावन्वयनिा सिस्या हनु्छ हक भने्न 

कुराहरु आएको छ। हािीले यो सबै हािीहरुकै संस्था हो। हािीहरुले नै बनाउन ेनीधत 

धनयि हो र त्यसलाई कायावन्वयन गने कायावन्वयन स्थलिा पधन हािीहरु छौँ र त्यो 

कायावन्वयन गनवका लाधग नीधत धनयिहरु बनाउनपुने ठाउुँिा पधन हािीहरु छौँ। त्यसको 

लाधग हािीहरु सबै एकजटु हौँ। त्यसको लाधग कायावन्वयन गनवको लाधग हािी सबै अग्रसर 

हौँ। गण्डकी प्रदेशको सरकार त्यसको लाधग आवश्यक पने सहयोग साथ धलएर तपाईहरुले 

भनेका सझुावहरुलाई हृदयङ्गि गरेर त्यसलाई गण्डकी प्रदेशको सरकारले अगाधड बढ्नको 

लाधग तयार छ। िाननीयज्यूहरुले जसरी यो हविेयक बनाउने धसलधसलािा हवज्ञहरुलाई राखेर 

छलफल गराउने क्रििा, हविायन सधिधतिा छलफल गराउुँदा िाननीय सभािखु, उपसभािखु 

सखचवज्यूहरु र जसरी हवज्ञ टोली र िाननीय सदस्यहरुको िहत्त्वपूणव उपखस्थधत भएर यो 

हविेयकलाई यहाुँ सम्ि ल्याउन सहयोग  गनुवभयो त्यसको लाधग व्यखक्तगततफव  र िन्त्रालयको 

तफव बाट िेरै िेरै िन्यबाद एवि ्आभार व्यक्त गदै तपाईहरुको साथिा सिैँ रहेर तपाईहरुको 
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सझुावलाई सिैँ िनन गरेर अगाधड बढ्ने कुरािा प्रधतवद्धता व्यक्त गदै धबदा हनु्छु िन्यवाद, 

जयनेपाल।  

िाननीय सभािखु  

िाननीय सदस्यहरु, यो छलफल यहहं सिाप्त हनु्छ।िाननीय सदस्यहरु, अब ि, "गण्डकी 

प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको धबिेयक" का सम्बन्ििा 

धबिायन सधिधतको क्रिसंख्या १ देखख २४ सम्ि उल्लेखखत संशोिनलाई धनणवयाथव प्रस्ततु 

गदवछु ।  

यो प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोला र यसको हवपक्षिा हनु े

िाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोला । 

 यो  प्रस्तावको पक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

यसको हवपक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोस ्। 

"हनु् न" भने्न आवाज सधुनएन तसथव "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा 
व्यवस्था गनव बनेको हविेयक" का सम्बन्ििा हविायन सधिधतको प्रधतवेदनको संशोिनको 
क्रिसंख्या १ देखख २४ सम्ि उल्लेखखत संशोिन सववसम्िधतले स्वीकृत भएको घोर्णा गदवछु।  

िाननीय सदस्यहरु, अब ि "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था 
गनव बनेको धबिेयक" का सम्बन्ििा हविायन सधिधतको प्रधतवेदनको संशोिन क्रिसंख्या १ 
देखख २४ सम्ि उल्लेखखत संशोिन "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा 
व्यवस्था गनव बनेको धबिेयक" को अंग बनोस ्भनी धनणवयाथव प्रस्ततु गदवछु । 
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यो प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोला र यसको हवपक्षिा हनु े
िाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोला । 

यो  प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

यसको हवपक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोस ्। 

"हनु् न" भने्न आवाज सधुनएन तसथव "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा 
व्यवस्था गनव बनेको हविेयक" का सम्बन्ििा हविायन सधिधतको प्रधतवेदनको संशोिनको 
क्रिसंख्या १ देखख २४ सम्ि उल्लेखखत संशोिन सववसम्िधतले "गण्डकी प्रदेशिा 
बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको हविेयक" को अंग बनेको घोर्णा 
गदवछु ।       

िाननीय सदस्यहरु, अब ि, हविेयकको दफा १ देखख ५० सम्ि "गण्डकी प्रदेशिा 
बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको धबिेयक" को अंग बनोस ् भधन 
धनणवयाथव प्रस्ततु गदवछु। 

यो प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोला र यसको हवपक्षिा हनु े
िाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोला । 

यो  प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

यसको हवपक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोस ्। 

"हनु् न" भने्न आवाज सधुनएन तसथव हविेयकको को दफा १ देखख ५० सम्ि सववसम्िधतले 
"गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनेको धबिेयक" को 
अंग बनेको घोर्णा गदवछु ।       

िाननीय सदस्यहरु, अब ि, हविेयकको प्रस्तावना र नाि पढेर सनुाउुँछु। 

प्रस्तावनााः बालबाधलकाको अधिकारको सम्िान, संरक्षण, प्रवद्धवन र पररपूधतव गदै धतनीहरुको 
शारीररक, िानधसक, संवगेात्िक, बौहद्धक, सािाखजक एवि ्भावनात्िक हवकासका साथै सवोत्ति 
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हहतका लाधग कानूनी व्यवस्था गनव वाञ्छनीय भएकोले, गण्डकी प्रदेश सभाले यो ऐन बनाएको 
छ।  

 

संखक्षप्ठ् त नाि र प्रारम्भाः (१) यस ऐनको नाि “प्रदेश बालबाधलका सम्बन्िी ऐन, २०७८”  
रहेको छ। 

(२) यो ऐन तरुुन्त प्रारम्भ हनुेछ। 

अब ि, हविेयकको प्रस्तावना र नाि "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा 
व्यवस्था गनव बनेको धबिेयक" को अंग बनोस ्भधन धनणवयाथव प्रस्ततु गदवछु । 

यो प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोला र यसको हवपक्षिा हनु े
िाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोला । 

यो  प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

यसको हवपक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोस ्। 

"हनु् न" भने्न आवाज सधुनएन तसथव हविेयकको प्रस्तावना र नाि  सववसम्िधतले "गण्डकी 
प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनकेो हविेयक" को अंग बनकेो 
घोर्णा गदवछु।  

िाननीय सदस्यहरु, अब ि खशक्षा, संस्कृधत,हवज्ञान प्रहवधि तथा सािाखजक हवकास िन्त्री श्री 
िेखलाल शे्रष्ठलाई "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनकेो 
धबिेयक" पाररत गररयोस ्भनी प्रस्ताव प्रस्ततु गनव अनिुधत ददन्छु । 

िाननीय िेखलाल शे्रष्ठ 

िाननीय सभािखु िहोदय, िाननीय सभािखुज्यकुो अनिुधतले सम्िाधनत सभािा २०७८ भार 
२९ गते प्रस्ततु भई धबिायन सधिधतिा दफावार छलफलको लाधग पठाइएकोिा सधिधतबाट 
प्रधतवदेन सहहत "गण्डकी प्रदेशिा बालबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा व्यवस्था गनव बनकेो 
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हविेयक"  प्राप्त हनु आएकोले प्रदेश सभा धनयिावली, २०७४ को ११२ बिोखजि सधिधतको 
प्रधतवदेन सहहत हविेयक पाररत गररयोस ्भधन प्रस्ताव प्रस्ततु गदवछु । 

 

िेखलाल शे्रष्ठ    

खशक्षा, संस्कृधत, हवज्ञान प्रहवधि तथा सािाखजक 
हवकास िन्त्री  

िन्यबाद। 

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु,  उक्त प्रस्तावलाई धनणवयाथव प्रस्ततु गदवछु । 

यो प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोला र यसको हवपक्षिा हनु े
िाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोला । 

यो  प्रस्तावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

यसको हवपक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले "हनु् न" भनु्नहोस ्। 

"हनु् न" भने्न आवाज सधुनएन तसथव " गण्डकी प्रदेशिा बालाबाधलकाको अधिकार सम्बन्ििा 
व्यवस्था गनव बनेको हविेयक" सववसम्िधतले पाररत भएको घोर्णा गदवछु ।  

िाननीय सदस्यहरु, अब ि साववजधनक लेखा सधिधतका िाननीय सभापधत रोशन बहादरु गाहा 
थापालाई सो सधिधतको आधथवक बर्व २०७६/७७ को बाहर्वक प्रधतवेदन सभा सिक्ष प्रस्ततु 
गनव अनिुधत ददन्छु। 

िाननीय रोशन बहादरु गाहा थापा 

िाननीय सभािखुज्यू, संहविानको िारा १९३ विोखजि प्रदेश सभाको कायवप्रणालीलाई 
व्यवखस्थत गनव, प्रदेश सरकारलाई प्रदेश सभाप्रधत उत्तरदायी र जवाफदेही बनाउन, प्रदेश 

धिधताः- २०७८÷१२÷०७ 

1( 
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सरकारबाट भए गरेका काि कारवाहीको अनगुिन र िूल्याङ्कन गरी आवश्यक धनदेशन वा 
सरसल्लाह ददन सिेतका लाधग गण्डकी प्रदेश र प्रदेश सभा धनयिावली २०७४ को धनयिावली 
१७६ बिोखजि गठन भएको र हवर्यगत सधिधतहरु िध्ये साववजधनक लेखा सधिधत एक 
िहत्त्वपूणव सधिधत हो। राज्यकोर्को खचव धनयिावली र कानून बिोखजि होस ्भनी त्यसको 
सधुनखश्चत गनुव सरकारी कोर्को प्रभावकारी धितखव्यतापूववक खचव भए नभएको जाुँचपतल गनुव 
साववजधनक लेखा सधिधतको प्रिखु कायव हो। साथै संहविानको िारा २९४ (३)  र प्रदेश 
सभा धनयिावलीको १५१ (४) ले िहालेखापरीक्षकको प्रधतवेदन अध्ययन गरी प्रदेश सरकार 
र िातहतिा कायावलयहरुलाई आवश्यक धनदेशन ददन ेदाहयत्व पधन साववजधनक लेखा सधिधतको 
रहेको छ। िाननीय सभािखुज्यू, साववजधनक लेखा सधिधतको सम्पादन गनुवपने 
कािकारवाहीलाई सवु्यवखस्थत, ियावददत र अनशुाधसत रुपिा सञ्चालन गनव बाञ्छनीय भएकोले 
गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा धनयिावली २०७४ को धनयि १५१ को उपधनयि ५ ले ददएको 
अधिकार प्रयोग गरी साववजधनक लेखा सधिधतले तजुविा गरी जारी गरेको साववजधनक लेखा 
सधिधतको कायवहवधि २०७५ बिोखजि आधथवक वर्व २०७६/०७७ साउनदेखख आधथवक वर्व 
२०७७/०७८ असार िसान्त सम्िको कूल बैठक संख्या १४ वटा र धभधडयो कन्फे्रन्स १ 
सम्पन्न भएको छ। यस अवधििा सम्पन्न भएका बैठकहरुको धनणवय अनसुार क्रिशाः  प्रदेश 
अन्तगवतका ११ वटै खजल्लािा सशुासन सम्बन्िी अन्तरहक्रया, कृहर् अनदुान सम्बन्िी स्थलगत 
अनगुिन, भ्रिण सम्पन्न गररएको छ र २०७४/०७५ को ि.ले.प. प्रधतवेदन सम्बन्ििा 
ि.ले.प.को छोटो सहहत छलफल सम्पन्न भएको र प्रदेश सरकार िन्त्रीपररर्द्का सदस्यहरुको 
सम्पखत्त हववरण साववजधनक गने कायव सम्बन्िी जानकारी िाग गने  धनणवय भएको र गण्डकी 
काउ फािव ररसचव प्राइभेट  धलधिटेडसुँग गण्डकी प्रदेश सरकारले शेयर खररद बापत ११ 
करोड प्रदान गने गरी भएको धनणवय बारे यथाथव जानकारी िाग गने धनणवय भई प्राप्त भएको 
प्रदेश सरकारद्वारा ददइने कृहर् अनदुान सम्बन्िी सम्बखन्ित िन्त्रालयका िन्त्रीज्यू लगायतका 
अन्य हवज्ञ सिेतको संलग्नतािा अन्तहक्रव या सम्पन्न गरी यो सम्बन्ििा धनददवि गररएको र 
आधथवक वर्व ०७७/०७८ को बजेटका लाधग आधथवक िाधिला तथा योजना िन्त्रीलाई सिेतका 
तफव बाट आधथवक िाधिला तथा योजना िन्त्रालयबाट र प्रदेश नीधत तथा आयोजनासुँग छलफल 
र अन्तहक्रव या गरी सझुाब ददएको एवि ्लकडाउनको सियिा २०७७ वैशाख १८ गते 
यूएनधडहपको सहकायविा धभधडयो कन्फे्रन्स िाननीय सभापधतज्यूहरुसुँग सात वटै प्रदेश सभाको 
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साववजधनक लेखा सधिधतको सभापधतहरुको वैठकको एजेन्डा -१ पररचय सिेत सधिधत गठन, 
कायवके्षत्र र उपलखब्ि र साझा हहतका हवर्य र चनुौती र वतविान अवस्थािा कोधभड -१९ 
धबरुद्ध सधिधतले खेल्नपुने सम्भाहवत भधूिका र सिापन प्रस्ततु गदै आयोजना  गररएको धभधडयो 
कन्फे्रन्स छलफल गरेर १० बुुँदे धनष्कर्वलाई आवश्यकता अनसुार सात वटै प्रदेश सभाका 
साववजधनक लेखा सधिधतका सभापधत, सात वटै प्रदेशका िखु्यिन्त्री तथा िन्त्रीपररर्द्को 
कायावलय कोधभड सम्बन्िी व्यवस्थाका लाधग बनेको उच्चस्तरीय सधिधतको संयोजक संसदीय 
दलको पत्रकारहरुलाई सिेत इिेल िाफव त ् जानकारी गराइएको छ। िहत्त्वपूणव लागेका 
जनगनुासोको रुपिा पटक पटक हवधभन्न पत्रपधत्रकािा आइरहेको कुरालाई सम्बोिन गनव 
धनतान्त आवश्यक िहससु पधछ धनम्न अनसुार आवश्यकता अनसुार बैठक बस्ने गररएको 
छ। उल्लेखखत काि, कतवव्य र अधिकारको प्रयोग गरी कायवसम्पादन गदाव सधिधतले सम्बखन्ित 
िन्त्रालय तथा धनदेशनालय आयोग र प्रधतधनधि आवश्यक परे तत ्तत ् हवज्ञहरुसुँग सिेत 
छलफल गनव सक्न ेर आफ्नो कायवक्षेत्र अन्तगवतको खजम्िेबारी सवु्यवखस्थत ढंगले बहन गने 
सन्दभविा आवश्यक कायवहवधि, कायवयोजना र कायवताधलका बनाई लागू गनव सक्न ेकुनै हवशेर् 
अवस्थािा उपसधिधत गठन गरी यस उपसधिधतले समु्पेको कायव पूरा गरी सधिधत सिक्ष 
प्रधतवदेन पेश गने हवशरे् अवस्थािा हवशेर् बैठक बस्न ेसधिधतको कायवसम्पादनको धसलधसलािा 
सधिधतका सदस्यहरुले सभािखुको पूवव स्वीकृधत धलई आवश्यक स्थानको भ्रिण गनव सक्ने र 
बैठकिा प्रस्ततु गने वाहर्वक प्रधतवेदन वाहर्वक पेश गनुव अगावै र यो प्रधतवदेन जनुसकैु सियिा 
प्रस्ततु गनव सक्न ेजस्ता व्यवस्था साववजधनक लेखा सधिधतको कायवहवधि २०७५ िा रहेको 
छन ्र सोही अनसुार हाल सम्ि यस सधिधतको काि कारवाही हुुँदै आएको छ।  

िाननीय सभािखुज्यू, धिधन पाधलवयािेन्टको रुपिा खचधनन े प्रदेश सभािा गदठत सधिधतको 
हक्रयाकलाप, कायवकुशलता, प्रभावकाररता प्रदेश सभाको अखस्तत्व, गररिा र ियावदा कायि 
गनव सघाउ परु् याउुँछ। सधिधतको हक्रयाकलाप जधत सशक्त हनु्छ त्यधत सरकार र सदन 
जनताप्रधत उत्तरदायी जवाफदेही बनाउन बल पगु्छ। अन्त्यिा साववजधनक लेखा सधिधतको 
सभापधत भई यस प्रधतवेदनलाई सम्िाधनत प्रदेश सभा सिक्ष पेश गनव पाउुँदा ज्यादै हहर्वत 
अनभुधूत गररराखेको छु। यसका लाधग अधभभावकत्व प्रदान गनुवहनु ेिाननीय सभािखुज्यू तथा 
िाननीय उपसभािखुज्यू प्रधत आभार प्रकट गदछुव। सधिधतका िाननीय सदस्यज्यूहरु, प्रदेश 
सभा सखचव, सधिधतका सखचव र अधिकृत किवचारीहरु र ियावदापालक, सरुक्षाकिीप्रधत 
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िन्यबाद ज्ञापन गदवछु। िाननीय सभािखुज्यू, गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा धनयिावलीको 
२०७४ धनयि १५१ को उपधनयि (७) बिोखजि प्रदेश सभा सिक्ष यो प्रधतवेदन प्रस्ततु 
गदवछु।  

िाननीय रोशन बहादरु गाहा थापा 

      सभापधत 

साववजधनक लेखा सधिधत  

      िन्यबाद।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु, अब  धिधत २०७७ साल िाघ ६ गते प्रदेश सभाबाट सववसम्ित रुपले 
पाररत भएको संकल्प प्रस्ताविा उल्लेखखत कोधभड-१९ संक्रिण, रोकथाि, धनयन्त्रण, 

व्यवस्थापन, उपचार व्यवस्था र नागररकको स्वास्थ्य सम्बन्िी िौधलक हकको कायावन्वयनको 
अवस्थाको सम्बन्ििा अनगुिन र धनररक्षणका लाधग गठन भएको कोधभड-१९ संयकु्त संसदीय 
अनगुिन सधिधतको अनगुिन प्रधतवेदन सभा सिक्ष प्रस्ततु गनव सो सधिधतका संयोजक िाननीय 
धित्र कुिारी गरुुङ सवुेदीलाई अनिुधत ददन्छु । 

िाननीय धित्रकुिारी गरुुङ सवेुदी 

िाननीय सभािखुज्यू, हवश्वव्यापी रुपिा फैधलएको कोरोना-१९ रोगको सम्बन्ििा धिधत 
२०७७ साल पसु २४ गते गण्डकी प्रदेश सभा सखचवालयिा दताव भई धिधत २०७७ िाघ 
६ गते प्रदेश सभाबाट  सिेत सववसम्ित रुपले पाररत भएको संकल्प प्रस्ताविा उल्लेखखत 
गण्डकी प्रदेश कोरोना-१९ रोगको अनगुिन, धनरीक्षण एवि ्सहजीकरण सिेत गने गरी 
गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा धनयिावली २०७४ को धनयिावली १५२ को उपधनयि (१) 
बिोखजि गदठत संयकु्त संसदीय अनगुिन सधिधतको प्रधतवेदन सम्बखन्ित प्रदेश सभा सिक्ष 
प्रस्ततु गनव पाउुँदा िलाई अधत नै खसुी लागेको छ।  
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अनगुिन सधिधत:- 
िाननीय धित्र कुिारी गरुुङ्ग, सवुदेी   - अध्यक्ष  

िाननीय आशा कोईराला          - सदस्य 

िाननीय खखि धबक्रि शाही        - सदस्य 

िाननीय चन्र बहादरु बढुा         - सदस्य 

िाननीय िनिाया पोखरेल, लािा     - सदस्य 

िाननीय िखणभर शिाव            - सदस्य 

िाननीय िायानाथ अधिकारी        - सदस्य  

िाननीय रोशन बहादरु गाहा थापा   - सदस्य 

िाननीय सररता गरुुङ्ग             -सदस्य 
श्री हररराज पोखरेल              - सधिधत सखचव (गण्डकी प्रदेश सभा सखचवालय सखचव) 

यस सधिधतको बैठक २०७७ िाघ २०, गते िाघ २६ गते, फागनु ५ गते, चैत्र १० गते, चैत २५ 
गते, २०७८ साल पसु ८ गते, फागनु २७ गते गरी जम्िा ७ पटक बसेको धथयो। यस सधिधतको 
बैठकको धनणवय अनसुार तपखशल अनसुारका खजल्लाका तपखशल अनसुारका स्वास्थ्य संस्थाहरुिा अनगुिन 
गररएको धथयो।  

पववत अस्पताल - पववत 

वागलङु अस्पताल - बागलङु 

बदुदवबाङ िाधिवक स्वास्थ्य केन्र - बागलङु 

बेनी अस्पताल - म्याग्दी 
जोिसोि अस्पताल - िसु्ताङ 

लिजङु अस्पताल - लिजङु र  

िनाङ अस्पताल  - िनाङ  
 

प्राप्त सल्लाह र सझुाव तथा सिस्याहरुाः  
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िाननीय सभािखुज्यू, अब ि कोधभड - १९ रोगको अनगुिन धनररक्षणका क्रििा हािीलाई प्राप्त 
सल्लाह सझुाब र स्वास्थ्य संस्थाका सिस्याहरु सम्बन्िी सभा सिक्ष प्रस्ततु गनव चाहन्छु।  

• गणुस्तरीय स्वास्थ्य सेवाको प्रबन्ि गरी सबै तहिा सववसलुभ सेवा प्रवन्िको पहुुँच 
परु् याउन नसहकएकोले जनताले अपेक्षा गरे अनरुुप गणुस्तरीय सेवाको पहुुँच र एकरुपता 
कायि गनव नसक्न ु। 

• अस्पताल सेवािलुक तथा जनस्वास्थ्यप्रधत उत्तरदाहयत्व सेवा तथा जनशखक्त हवकास 
गनव नसक्न।ु 

• स्वास्थ्य सेवािा लगानी अनसुारको प्राधप्तफल प्राप्त नहनु।ु  

• सरकारी स्वास्थ्य संस्थािा आवश्यक अनसुारको आिधुनक उपकरण र हवशेर्ज्ञ 
खचहकत्सकहरुको अभाव हनु।ु 

• सने तथा नसने रोगहरु कुपोर्ण, दघुवटना तथा हवपद् जस्ता स्वास्थ्य सिस्या हवद्यिान 
हनु।ु 

• जनताको खानपान तथा जीवनशैलीिा आएका पररवतवनले सने तथा नसने रोगहरुको 
भार तथा िानधसक तथा शारीररक हवधि स्वास्थ्य सिस्याहरु बढ्दै जान ुहाम्रो प्रिखु 
सिस्या हनु।् 

 

हवश्वव्याहपकरण तथा वैदेखशक रोजगारीका कारण हवधभन्न रोगहरु एउटा भगूोलबाट अको 
स्थानिा पगु्न सािान्य हुुँदै गएको अवस्थाले गदाव हािी नेपालीहरु पधन हवधभन्न संक्रिणका 
रोगहरुबाट ग्रधसत र पीधडत हुुँदै आइरहेको अवस्था छ। कोधभड - १९ संक्रिण रोकथाि, 
धनयन्त्रण, व्यवस्थापन उपचार व्यवस्थापन र नागररकको स्वास्थ्य सम्बन्िी िौधलक हकको 
कायावन्वयनको अवस्था, अनगुिन धनररक्षण एवि ् सहजीकरण सिेत गने गरी हािीलाई 
तोहकएको खजम्िेवारी देशभरर फैधलएको कोधभड संक्रिण बन्दाबन्दी तथा हवहवि असहज 
खस्थधतका कायावन्वयन सम्पूणव रुपिा सम्पन्न गनव  नसहकएतापधन यथासम्भव कुरा गरी सम्बखन्ित 
सभा सिक्ष यो प्रधतवदेन प्रस्ततु गररएको छ। अनगुिन धनरीक्षणका क्रििा हािीलाई प्राप्त 
सल्लाह सझुाव र स्वास्थ्य संस्थाका सिस्याहरु तपखशल अनसुार रहेको पाइयोाः 

• बतुीबाङ्ग प्राथवधिक स्वास्थ्य केन्रले बाग्लङु्ग खजल्लाको पखश्चिी के्षत्रका िेरै जनताहरुको 
स्वास्थ्य उपचार गनुवपने अवस्था देखखएको, स्वास्थ्यकिीको किी भएको र त्यस 
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स्वास्थ्य केन्रिा खचहकत्सक लगायत थप जनस्वास्थ्यकिीहरुको व्यबस्था गनुवपने 
अवस्था रहेको छ।  

• बेनी अस्पतालको नयाुँ भवन बन्दै गरेको तर ठेकेदारको लापरबाहीले अहहले सम्ि 
सम्पन् न हनु नसकेको अवस्था रहेकोछ। अप्रशेन गरेको धबरािीलाई अन्य वाडविा 
सानुवपने अवस्थािा अप्ठ्यारो हनुे गरेको जानकारी प्राप्त भयो। 

• जोिसोि अस्पतालको  भौधतक संरचना अधत नै खजणव भएको कारणले नयाुँ सधुबिा 
सम्पन् न भवन धनिावण गररनपुने अवस्था रहेको छ। 

• खजल्लािा कोरोनाको उपचारका लाधग राजनीधतकिी, सरुक्षा धनकाय, स्वास्थ्यकिी , 
सिाजसेवी र सबै प्रकारका राष्ट्रसेवक किवचारीहरुबाट पूणव रुपिा सहयोग भएको 
पाइयो। 

• सबै खजल्ला अस्पतालहरुिा अखक्सजन प्ठ्लान्ट धनिावण हनु सके कोरोना लगायत अन्य 
धबरािीहरुको स्वास्थ्य उपचार गनव थप सहज हनुछे। 

• कोरोना-१९ का शंकास्पद व्यखक्तहरुलाई आइसोलेशनिा राख्दा लागेको खचव भकु्तानी 
गनव सिस्या भएकोले सम्बखन्ितले सो खचव भकु्तानीका लाधग व्यवस्था धिलाइददनपुने 
अवस्था छ। 

• आइसोलेसेनिा राख्दा क्याम्पस लगायतका ठाउुँहरुिा भौधतक संरचना क्षधत हनु 
गएकोले सो को ििवत गररददनपुने देखखन्छ। 

• अस्पतालिा डाक्टर लगायतका जनशखक्त अपगु भएकाले आवश्यक जनशखक्तको व्यवस्था 
हनुपुने देखखन्छ। 

• अस्पतालिा स्वास्थ्य सािग्री कि भएकाले स्वास्थ्य सािग्री थप गनव पहल 
गररददनपुनेछ। 

• कोधभड-१९)कोधभधसल्ड (खोप किेी भएकोले तोहकएका सबै जनतालाई खोप ददन 
नसहकएको रहेछ। 

• अस्पतालिा हवज्ञ डाक्टरको ब्यबस्था गररददनपुने िाग भएको छ। 

• आइसलेुसन सञ् चालनिा ताधलि प्राप्त नसव र डाक्टरको अभाव रहेकोले सो को व्यवस्था 
हनुपुने। 
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• कोरोना जोखखि भत्ता र नसवको तलब सिेत सम्बखन्ित स्वास्थ्यकिीले नपाएको हुुँदा सो 
को व्यबस्था हनुपुने। 

• िेरै स्वास्थ्य संस्थाहरुिा थप एम्बलेुन्सको ब्यबस्था गररनपुने अवस्था छ। 

• ल्याबको सिस्याले गदाव स्वाब परीक्षण गनव कदठनेाइ रहेकोले ल्याव धनिावण गरेी 
प्राहवधिक किवचारेीको व्यबस्था गररनपुने। 

• धबरािीहरुको अत्यधिक चाप रहेको लिजङु्ग अस्पतालको हालको भौधतक संरचनाले 
आवश्यक सेवा ददन कदठनाई देखखएको हुुँदा  सेवा सधुबिायकु्त ,श्रोत सािन  सम्पन्न 
आिधुनक संरचना धनिावण गनुवपने देखखन्छ। 

• प्राहवधिक जनशखक्तको अभाविा सरकेारबाट अस्पतालहरुलाई उपलब्ि गराइएको 
भेखन्टलेटर जस्ता उपकरणहरुको सिखुचत उपयोग हनु नसकेको पाइयो। 

• पववत अस्पताल र बाग्लङु्ग अस्पतालको नयाुँ भवन बन्दै गरेकोले उक्त अस्पताल धनिावण 
गनव सरकारले थप सहयोग गनुवपने देखखन्छ।  

 

िाननीय सभािखुज्यू, धिधत २०७७ साल िाघ ६ गते गण्डकी प्रदेश सभाबाट सववसम्ित रुपले 
पाररत भएको संकल्प प्रस्ताव उल्लेखखत यस गण्डकी प्रदेश भररकै कोधभड-१९ संक्रिण रोगको 
अनगुिन, धनररक्षण एवं सहजीकरण सिेत गरर यस प्रदेशका जनताहरुको स्वास्थ्य अवस्थािा 
सिुार र स्वास्थ्य संस्थाहरुको स्तरोन् नधत गने सधिधतको उद्धेश्य धनकै फलदायी भएको अनभुधुत 
भयो। अध्ययन, अनगुिनका क्रििा हवधभन् न अस्पताल, स्वास्थ्य संस्था र स्वास्थ्यकिीहरुबाट 
प्राप्त गनुासा, सल्लाह, सझुावहरुलाई िनन गरी गण्डकी प्रदेश सरकारले जनताको  स्वास्थ्य 
सम्बन्िी िौधलक हक अनसुार स्वास्थ्य के्षत्रिा आवश्यक सिुारका प्रयासहरु अझै प्रभावकारी 
बनाउन ुपने देखखन्छ।  अन्त्यिा, यस सधिधतको उदे्दश्य अनरुुप कायवसम्पादनको क्रििा हवधभन्न 
तररकाबाट सधिधतलाई सहयोग परु् याउने गण्डकी प्रदेशका िाननीय सभािखुज्यू, उपसभािखुज्यू, 
सधिधतका सदस्यज्यूहरु, गण्डकी प्रदेश सभाका िाननीय सदस्यज्यूहरु, राजनीधतक दलहरु, 
स्वास्थ्यकिीज्यूहरु, प्रदेश सभा सखचवालयका सखचवज्यू लगायत सबै किवचारी, पत्रकार र 
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सम्बखन्ित सबैलाई हाददवक िन्यबाद ददुँदै कोधभड- १९ संयकु्त संसदीय अनगुिन सधिधतद्वारा 
तयार गररएको प्रधतवेदन सम्िाधनत गण्डकी प्रदेश सभा सिक्ष प्रस्ततु गनव चाहन्छु िन्यवाद ।                                   

                                                     धित्र कुिारी गरुुङ, सवुेदी 
                                                          (संयोजक) 

 

 

 

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु, अब यो बैठक धिधत २०७८ साल चैत्र ८ गते ददनको  १:०० बजे 
सम्िको लाधग स्थधगत हनु्छ। 

 

 
   

  

 


